

幼兒園大班家長在親子互動認知現況之調查研究

胡倩瑜^{1*} 臧瑩卓²

摘要

為落實親職教育課程與職場實務之結合，研究者以立意取樣選取本校在職專班學生任教園所之 100 名大班家長為本研究對象，在 2007 年 10 月到 2007 年 12 月間進行「家長親子互動認知現況」之問卷調查，共計回收有效問卷 75 份，將此研究資料進行統計分析，並依序回答本研究的問題。(一)家長的個人特性：母親為多數，家長學歷在專科(含以上)的占整體之 66.5%，職業類別以公教與工職人員居多。(二)家長參與親職活動現況：有八成以上家長認知應該是與配偶共同出席孩子的親職活動，但實際層面卻是以母親參加的為多；在親職活動類型中家長最喜歡參與的是親子活動，其次是節慶表演與專題演講。

(三)家長在親子互動量表的認知：在正向指標上之教導與關愛的認知是常常如此與總是如此，敬重指標則是偏向常常如此；負向的指標之敵視是在從未如此與偶爾如此之間，卑順指標則偏向偶爾如此，而霸道指標趨近於常常如此。(四)家長個人特性在親子互動量表上認知的差異：家長的個人特性之「教育程度」、「職業」皆不會造成親子互動量表上認知的差異，只在「親別」上呈現差異，且父親的平均數高於母親。

根據上述研究結果，將對園方、家長、學校親職教育課程及未來研究者提出建議。

關鍵字：親職教育、家長參與、親子互動

¹ 通訊作者：新生醫護管理專科學校幼保科專任講師，電子信箱：carol.eric168@msa.hinet.net

² 新生醫護管理專科學校幼保科專任講師

A Study of the Perception on Parent-Child Interactions of Kindergarten Five Years Old Children's Parents

Chen-Yu Hu^{1*}, Ying-Cho Tsang²

Abstract

In order to link up the school's parent education courses with working practices, researcher selects 100 five years old children's parents from researcher school in-service class students' kindergarten as the object of this study. Researchers carried out survey of "Perception on parent-child interactions" from October to December 2007 and collected 75 valid questionnaires, which was analyzed statistically and then answer the questions of this study sequentially.

1. Parents' personal characteristics: Mothers are majority of this population; about 66.5% of the population with graduation of training school and higher degree; most of the parents are government employee, teachers and technique personnel.
2. The present situation of parents' participation on school activity: Over 80% parents agree attending school activity with couple together. However most of the school activity attendants are mothers; in the variety of school activities, parents enjoy parent-child activity most. Festival performance and lecture are second popular.
3. The perception on parent-child interaction measurement table: For the perception on positive indexes, both Guidance and Concerns indexes are

¹ Communication author, Instructor, Department of Early Childhood Care And Education, Hsin Sheng College of Medical Care and Management, e-mail : carol.eric168@msa.hinet.net

² Instructor, Department of Early Childhood Care And Education, Hsin Sheng College of Medical Care and Management

between often and always; Respects index is close to often. For the perception on negative indexes, Hostility index is between never and sometimes; Obedience index is intent to sometimes and Bully index is close to often.

4. Parent's personal characteristics vs. the perception on parent-child measurement table: The parent personal characteristics of 「Education degree」, 「Occupation」 show no different perception on parent-child interaction measurement table. It shows difference on 「Sex」, the fathers average score are higher than the mothers.

According to the research result, researcher proposes following suggestions for kindergarten personnel, parents, school course of parent education and future researcher.

Key words : parent education, parent participation, parent-child interactions